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Referat 

1. Velkomst og godkendelse af dagsorden 

Bilag: Dagsorden 

Indstilling: Godkendt 

Studienævnet godkendte den udsendte dagsorden. 

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline) 

Ikke relevant. 

2. Godkendelse af referat fra sidste møde 

Bilag 1: Referat fra studienævnsmøde den 21/10-2024  

Indstilling: Godkendt 

Studienævnet godkendte det udsendte referat. 

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline) 

Kristina er ansvarlig for at lægge det godkendte referat på studienævnets hjemmeside efter mødet. 

3. Nyheder fra studienævnsforperson og studienævnsnæstforperson 

 



SNF orienterede om: 

 
- Rektoratets studieleder og studienævnsformandsmøde afholdes den 12. december 2024. 

 
- SNF har været i dialog med SNF for Juridisk Studienævn. I den forbindelse blev det drøftet, 

at prodekanen for uddannelse tidligere holdt møder med studienævnsforpersonerne på 
fakultetet. Disse afholdes dog ikke mere. Som følge af ovenstående er der blevet talt ind i, at 
der oprettes en ERFA-gruppe for studienævnsforpersoner på fakultetet. Første møde i 
ERFA-gruppen afholdes den 6. december 2024, og SNF tager gerne eventuelle 
problemstillinger mv. med til disse møder. De studerende orienterede i den forbindelse om, 
at der er en problemstilling i forhold til booking af grupperum i FIB4, som bookes af instituttets 
medarbejdere. SNF tager problemstillingen med til mødet i morgen. SNF orienterer ligeledes 
SL om problemstillingen. 

 
 
SNFNF orienterede om: 

- Der har ikke været stor stemmetilslutning i forhold indstilling af årets underviser (kun 20 
studerende har stemt). SNFNF orienterede i den forbindelse om, at indstillingen til årets 
underviser er indsendt til fakultetet. 

 

Studievejleder orienterede om: 

- Intet til orientering. 
 
Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline) 

Ikke relevant 

4. Behandling af datapakke og handlingsplan 

Bilag 2: Mappe: Datapakke 2024 og handlingsplan 

Det indstilles:  

- at Studienævnet drøfter Datapakken (Bilag 1) og Handlingsplanen (Bilag 2) for 2024,  

- at Studienævnet reviderer den nuværende Handlingsplan  

- at Studienævnet kommer med fremadrettede løsningsforslag til de punkter i datapakken, der er markeret 
som utilfredsstillende.  

Generelle bemærkninger: 
- SNF bemærkede, at nøgletallene i datapakken generelt ser positive ud. 

 
Fra sagsfremstillingen (bilag 2): 
 
Kvalitetsområde 1. rekruttering og studiestart  
Optag   
Optaget på bacheloruddannelsen i økonomi er steget med 11 studerende siden sidste år og er i år 
på 39 optagne studerende.   



Optaget på kandidatuddannelsen i økonomi er faldet med 19 studerende siden sidste år og er i år 
på 28 optagne studerende. Det højre optag i 2023 på 47 studerende kan forklares med det store 
optag på 92 studerende på bacheloruddannelsen i 2020. 
 
Studienævnets bemærkninger: 
 

- SNF bemærkede, at det er vanskeligt at øge optaget på uddannelsen uden den nødvendige 
markedsføring af uddannelsen. SNF bemærkede i relation hertil, at der laves centraliseret 
reklame, hvilket SNF ønsker drøftet med prorektor for uddannelse. 

 
 
Frafald første studieår   
På bacheloruddannelsen i økonomi er frafald indenfor første studieår på 10 % (3 studerende), den 
ligger derfor på et tilfredsstillende niveau ift. grænseværdierne, hvor en frafaldsprocent på < 14,3 % 
vurderes tilfredsstillende.  
  
På kandidatuddannelsen i økonomi er frafald indenfor første studieår på 2,1 % (1 studerende), den 
ligger derfor på et tilfredsstillende niveau ift. grænseværdierne, hvor en frafaldsprocent på < 4,7 % 
vurderes tilfredsstillende. Frafaldsprocenten er faldet med 15,3 procentpoint siden året før, den er 
derfor gået fra et utilfredsstillende niveau til et tilfredsstillende niveau.  
 
Drøftelse  
Studienævnet bør drøfte, hvorvidt optaget på de enkelte uddannelser ligger på et tilfredsstillende 
niveau, og om der bør igangsættes initiativer, der kan bidrage til forbedre optaget, eller om der er 
igangværende initiativer på studiet, som skal fortsætte (se handlingsplan). Derudover bedes 
studienævnet drøfte, hvordan de tilfredsstillende frafaldsprocenter kan vedligeholdes. 
 
Studienævnets bemærkninger: 
 

- SNF bemærkede, at der løbende er opmærksomhed på denne opgave. SNF bemærkede i 
den forbindelse at økonomiuddannelsen er en hård og krævende uddannelse, også for 
studerende med matematik A.  
SNF talte i relation til ovenstående ind i, om det er den rigtige undervisningsform der er på 
uddannelsen. Der blev relation hertil stillet forslag om klyngestuktur i forhold til projekter, så 
de studerende kan mødes oftere (f.eks. drøfte spørgsmål til videnskabsteori mv.). Hvad er 
de studerendes behov i dag? SNF har talt med samarbejdspartnere i forhold til en analyse 
af dette i forhold til forventningsafstemning blandt de studerende, så det sikres, at frafaldet 
på uddannelsen falder. SNF bemærkede i den forbindelse, at bl.a. UCN, som har 
klasseundervisning, tiltrækker flere studerende end økonomiuddannelsen. Det blev i den 
forbindelse drøftet, om der vil skulle tænkes ind i en ændring af undervisningsformen, så de 
studerende vil befinde sig bedre på uddannelsen. Det blev i relation hertil kommenteret, at 
den undervisningsform som er på AAUBS, er værdsat af erhvervslivet (se 
dimittendundersøgelse), da denne kræver mere af de studerende på økonomiuddannelsen, 
hvilket ruster de studerende til når de træder ind i erhvervslivet efter endt uddannelse. SNF 
bemærkede, at ovenstående bør drøftes i forbindelse med den kommende 
uddannelsesevaluering. 

 
 
 
Kvalitetsområde 2. Uddannelsernes udvikling, tilrettelæggelse og drift  
 
Frafald indenfor normeret tid plus 1 år   
På bacheloruddannelsen i økonomi er frafald indenfor normeret tid plus 1 år for årgang 20/21 er på 
39,1 % (36 studerende), hvilken derfor ligger på et utilfredsstillende niveau ift. grænseværdierne, der 



angiver at >29,8 % er utilfredsstillende. Frafaldsprocenten er faldet med 10,1 procentpoint ift. årgang 
19/20, men steget med 5 studerende.  
 
På kandidatuddannelsen i økonomi er frafald indenfor normeret tid plus 1 år for årgang 21/22 er på 
6,3 % (1 studerende), hvilken derfor ligger på et tilfredsstillende niveau ift. grænseværdierne, der 
angiver <9,2 % er  
tilfredsstillende for kandidatuddannelser indenfor det samfundsvidenskabelige hovedområde. 
Frafaldsprocenten er steget med 1 procentpoint ift. årgang 20/21. 
 
Studienævnets bemærkninger: 
 

- Se studienævnets bemærkninger under Frafald 1 studieår. 
 
 
Overskridelse af normeret studietid  
  
På bacheloruddannelsen i økonomi er overskridelse af normeret tid for 2024 på 1,9 måneder, og 
derfor på et tilfredsstillende niveau sammenlignet med grænseværdierne, der angiver, at 
overskridelse af normeret studietid med >1,6 måneder er utilfredsstillende for bacheloruddannelser 
indenfor det samfundsvidenskabelige hovedområde.  
  
På kandidatuddannelsen i økonomi er overskridelse af normeret tid for 2024 på 1,9 måneder, og 
derfor på et tilfredsstillende niveau sammenlignet med grænseværdierne, der angiver, at 
overskridelse af normeret studietid med <2,2 måneder er tilfredsstillende for kandidatuddannelser 
indenfor det samfundsvidenskabelige hovedområde. 
 
Studienævnets bemærkninger: 
 

- Ovenstående giver ikke studienævnet anledning til bemærkninger. 
 
 
Bemærkninger i forhold til handleplanen: 

- SNF noterede sig, at det fremgår af handleplanen, at det er SL, der har ansvaret for 
handleplanen og ikke SNF.  

- Frafald 1. studieår: Se studienævnets bemærkninger under Frafald første studieår(ovenfor). 
- Gennemførelse af relevante rekrutteringsaktiviteter: Se studienævnets bemærkninger under 

Optag(ovenfor). 
- Internationale studerende: Der arbejde med International Kontor om optag af internationale 

udvekslingsstuderende på uddannelsen, hvor der vil blive udbudt forskellige pakker. 
Pakkerne forventes udbudt til optag i september 2025. 

- Antal optagne studerende BA: SNF bemærkede, at dette er vanskeligt uden markedsføring. 
Der er derudover ikke nogen studerende, der har meldt sig til AAU Demand. 

- Revurdering af uddannelsen: SNF bemærkede i forbindelse med dette punkt, at der har lige 
været studieordningsrevision for uddannelsen. 

 
Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline) 

SNF/Louise Bay Langberg Jensen er ansvarlig for opfølgning. 

5. Behandling af dimittendundersøgelse 2023 

Bilag 3: Mappe: Dimittendundersøgelse 2023 



Det indstilles:  

at Studienævnet for Økonomi gennemgår og behandler opmærksomheds- og forbedringspunkter ift. 
resultater fra dimittendundersøgelsen fra 2023. 

Fra sagsfremstillingen (bilag 3): 
Dimittendundersøgelsen fra 2023 er besvaret af 12 (28,6%) fra Økonomi, hvilket er en del lavere 
end i 2020, hvor 40 (68%) deltog i undersøgelsen. 

 
Studienævnets bemærkninger: 

- SNF bemærkede, at dimittenderne befinder sig i meget forskellige typer af jobs. 
- Dimittenderne har gode analytiske evner. 
- Karakterniveauet ligger flot. 
- Dimittenderne har kendskab til PBL og er godt rustet til at komme ud i jobs. 
- SNF bemærkede, at der er en udfordring omkring svarprocenten af undersøgelsen. 
- Det blev bemærket, at det generelt så godt ud. 
- Dimittenderne bør være gode til at samarbejde med virksomheder og organisationer, da de 

fleste studerende er i praktik på 9. semester, hvilket burde give dimittenderne de nødvendige 
kompetencer. 

 

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline) 

SNF/Kvalitet er ansvarlig for opfølgning. 

6. Behandling af undervisningsevalueringer F2024 

Bilag 4: Mappe: Undervisningsevalueringer F2024 

Det indstilles:  

- at Studienævnet gennemgår de kvantitative og kvalitative evalueringer af forårssemesteret 2024 (Bilag 2) 
på studienævnsmødet d. 21. oktober eller næstkommende. Der er udarbejdet et ark med opsummering af de 
studerendes kvalitative bemærkninger i de kvantitative evalueringer (Bilag 4), derover er der udarbejdet en 
excel-mappe med et overblik over de forskellige kvantitative evalueringer – både fordelt på semester og 
moduler under hver enkelt uddannelse (Bilag 3).  

- at Studienævnet forholder sig til om der siden sidste forårssemester er sket en udvikling i forhold til 
Studienævnets tilbagemelding på evalueringsrapporter F2023 (Bilag 9 og 10).  

- at Studienævnet udfylder template til tilbagemelding på evalueringerne til de studerende for både 
bacheloruddannelsen og kandidatuddannelserne under studienævnet (bilag 7 og 8).  

- at Studienævnet tager karaktergennemsnit fordelt på aktiviteter og andel beståede/ikke-beståede 
eksamener til efterretning (bilag 5).  

SNF bemærkede indledningsvist, at der er modtaget en semesterevaluering fra KA i revision. 
Kvalitet er ansvarlig for opfølgning på dette forhold. 
 
Studienævnets generelle bemærkninger: 

1) Svarprocenten på de kvantitative evalueringer er lav. 
2) De kvalitative evalueringer vurderes som mere brugbare i forhold til evaluering af 

modulerne. 
3) SNF bemærkede, at der ikke har været nogen krænkende adfærd, hvilket er positivt.  



 
Fysisk miljø:  
De studerende bemærker, at der er et dårligt indeklima i bygningerne. Der er et ønske om mere 
varme særligt i FIB11 i undervisningslokalerne. De studerende bemærker, at dette vurderes at være 
et generelt problem for lokalerne i både FIB2 og FIB11. 
 
Sociale miljø/faglige miljø:  
SNF talte ind i, at denne har et ønske om, at de studerende, underviserne og studiesekretæren for 
økonomiuddannelsen, alle burde være samlet i samme bygning (gerne FIB11). Det er SNF’s 
opfattelse, at ovennævnte vil forbedre, både det sociale og faglige miljø, da de studerende så vil 
have lettere adgang til sparring med hinanden, underviserne og den ansvarlige studiesekretær. 
De studerende foreslog grillaften med studerende og undervisere på tværs som muligt socialt 
arrangement. Forslaget tages med til drøftelse i ØF. 
 
 
BSc i økonomi – Forbedringspunkter F2024 
Kurser: 

1) 2. semester: studiebelastningen opleves som hård.  
2) 6. semester: de studerende har et ønske om at afslutte valgfagene tidligere. SNF 

bemærkede, at der arbejdes på dette. 
3) De studerende ønsker mere information om, hvad det vil sige at skrive et bachelorprojekt. 
4) De studerende har et ønske om adgang til flere grupperum. 

 
Projekter: 

1) SNF talte ind i fysisk vejledning contra online vejledning (online vejledning vurderes til at 
være til akutte spørgsmål). SNF stillede forslag om, at vejleder bør bestræbe sig på at 
besvare de studerendes henvendelser inden for 24 timer. Dette tages med til lærerkollegiet. 

2) De studerende har et ønske om adgang til flere grupperum. 
 

 
Kandidatuddannelsen i økonomi – Forbedringspunkter F2024 
Kurser: 

1) Modulet Finansiel ustabilitet og finansielle kriser vurderes som svært. Relevant at tale med 
underviser om stofmængden er for stor. SNF er ansvarlig for opfølgning. 

2) De studerende har et ønske om adgang til flere grupperum. 
 
Projekter: 

1) SNF talte ind i fysisk vejledning contra online vejledning (online vejledning vurderes til at 
være til akutte spørgsmål). SNF stillede forslag om, at vejleder bør bestræbe sig på at 
besvare de studerendes henvendelser inden for 24 timer. Dette tages med til lærerkollegiet. 

2) De studerende har et ønske om adgang til flere grupperum. 
 
 



BSc i økonomi – Opfølgning F2023 
Kurser: 

1) Sværhedsgrad i pensum på matematik 2 
Studienævnsformanden tager en drøftelse med de enkelte undervisere 
Status: Modulet er overtaget af ny underviser, der arbejder pædagogisk med modulet. 

 
2) Det opleves iblandt de studerende at Makro III mangler sammenhæng med øvrige 

makromoduler 
Studienævnsformanden kontakter MAMTEP forskningsgruppen mhp. afklaring 
Status: SNF orienterede om, at evalueringerne sendes til underviserne. SNF tager et rul mere 
på dette for en god ordens skyld.  

 
3) Uhensigtsmæssigt forbrug af PowerPoint ved international økonomi 

Studienævnsformanden kontakter den enkelte underviser 
Status: SNF har talt med den pågældende underviser. 

 
4) Opsyn med karakterer 

De studerendes karakterer observeres på et monitorerende niveau, da det er et relativt nyt 
element i kvalitetssystemet 
Status: De studerendes karakterer observeres fortsat på et monitorerende niveau. 

 
Projekter: 

1) De studerende har oplevet udfordringer med projektarbejde med videnskabsteori på 2. 
semester 
Ny bemanding overvejes 
Status: Der arbejdes på at finde ny bemanding til modulet. 

 
 
Kandidatuddannelsen i økonomi – Opfølgning F2023 
Kurser: 

1) Opsyn med karakterer 
De studerendes karakterer observeres på et monitorerende niveau, da det er et relativt nyt 
element i kvalitetssystemet 
Status: De studerendes karakterer observeres fortsat på et monitorerende niveau. 
 

2) Der er fortsat meget få respondenter 
Studienævnet opfordrer de studerende til at være mere aktive med tilbagemelding   
Studienævnet ønsker et fokus på et mere effektivt system mht. evalueringsprocessen samt 
et fokus på, at kulturen og formålet med evalueringerne skal gøres mere præcist og udtalt 
Status: Studienævnet efterspørges nyt og mere enkelt system, som vil få de studerende til 
at besvare spørgeskemaundersøgelserne.  
SNF bemærkede i relation til ovennævnte, at det er vigtigt, at underviserne afsætter tid til, at 
de studerende kan besvare evalueringerne i undervisningsgangene. De studerende 
bemærkede, at dette generelt ikke er tilfældet. De studerende stillede forslag om ét samlet 
spørgeskema pr. semester med underspørgsmål til de enkelte moduler osv. Dette så de 
studerende ikke spammes på mail. SNF tager dette forslag med tilbage til Kvalitet.  
De studerende vurderer ikke tidspunktet for udsendelsen af spørgeskemaet til at være 
problematisk, men antallet evalueringsspørgeskemaer vurderes som meget uoverskueligt og 
meget tidskrævende. De studerende i relation hertil forslag om, at der vil kunne indsættes et 



link til evalueringerne i Moodle, i stedet for at disse udsendes i individuelle mails til de 
studerende. Dette med henblik på, at minimere antallet af mails.  
SNF bemærkede, at denne gerne ser, at underviserne afsætter tid til besvarelse af 
evalueringerne i starten eller midten af undervisningen, alternativt den sidste 
undervisningsgang. SNF er ansvarlig for opfølgning på ovennævnte forslag med Kvalitet. 

 
Projekter: 

3) For få/ingen respondenter 
Status:  Se ovennævnte bemærkninger. 

 
Karaktergennemsnit: 

- Studienævnet havde ingen bemærkninger til dette punkt. 
 

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline) 

SNF/Kvalitet er ansvarlige for opfølgning. 

7. Evaluering af studiestart 2024  

Bilag 5: Mappe: Evaluering af studiestart 2024 

Det indstilles:  

at Studienævnet for økonomi gennemgår og behandler opmærksomheds- og forbedringspunkter ift. 
resultater fra Evaluering af studiestarten 2024. 

Studienævnets bemærkninger: 
- Der er en lav besvarelsesprocent. 
- Det har været en god studiestart. 
- Tutorerne får ros. 
- Intro til PBL har været fin. 
- Der er flere tilflyttere kommet til uddannelsen (uden for Nordjylland) 
- Hytteturen blev godt modtaget af de studerende. 
- Alkohol er bemærket i evalueringen, men vurderes ikke at være en gennemgående 

problemstilling. ØF bemærkede i relation hertil, at 3 sociale arrangementer har involveret 
alkohol. Alle andre arrangementer involverede ikke alkohol. 

 
Samlet set vurderes studiestarten at have været en succes. 
 
Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline) 

SNF/Kvalitet er ansvarlig for tilbagemelding på ovenstående. 
8. Drøftelse af Teachers Guide 

Bilag 6: Teachers Guide 

Studienævnets bemærkninger: 
- Der blev spurgt ind til om, der ikke længere findes semesterkoordinatorer? 
- Der mangler henvisninger til, hvor man kan finde hjælp. Hvem kan kontaktes? Evt. forslag 

om at henvende sig til egen forskningsgruppe for hjælp/svar. 



- Der efterspørges mere virkelighedsnær information (at nyansatte forventeligt kommer til at 
bruge flere timer på deres undervisning i starten af ansættelsen, men at dette retter sig 
fremadrettet). 

 
Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline) 

SNF/Kvalitet er ansvarlig for opfølgning/tilbagemelding til Studieadministrationen. 

9. Nyt fag på 5. semester, bachelor, oecon? 

Baggrunden for dette punkt er, at den nuværende underviser ønsker at stoppe med at undervise i 
Adfærdsøkonomi: 

https://moduler.aau.dk/course/2024-2025/BA%C3%98KO202318?lang=en-GB 

SNF spurgte ind til, hvem der potentielt kunne overtage denne undervisning. De studerende stillede 
i forbindelse med drøftelserne af punktet, forslag om, at fjerne modulet Adfærdsøkonomi og udvide 
modulet Empirisk projekt til 10 ECTS.  
SNF foreslog, at et nyt modul evt. også ville kunne tænkes ind i uddannelsen, evt. som valgfag. 
Studienævnet drøftede forskellige muligheder og besluttede i den forbindelse, at punktet 
genbesøges på studienævnsmødet i januar 2025. SNF er ansvarlig for opfølgning på muligheder for 
godkendelse af studieordningsændringer. 

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline) 

SNF er ansvarlig for opfølgning. 

10. Eventuelt 

Valgfag:  
Der er 9 studerende på BA, der ikke ønsker det udbudte valgfag Finansielle markeder (eneste 
udbudte valgfag). De studerende oplever processen for at ansøge om individuelle studieordninger 
som tung. De studerende ønsker flere muligheder af valgfag og ikke kun et modul, særligt da der er 
studerende, der taler om at vælge AAU fra i forbindelse med ansøgning til kandidatuddannelsen, 
grundet udbuddet af valgfag på uddannelsen. De studerende orienterede om, at problemstillingen 
er også rejst ved SL. Studienævnssekretariatet bemærkede i relation til de studerendes bemærkning 
om ansøgningsprocessen, at ansøgninger om individuelle studieordninger er til brug for 
undtagelsessituationer, som f.eks. studerende der har været langtidssyge og har brug for at 
kombinere to studieordninger for at kunne færdiggøre deres uddannelse og ikke som værktøj til at 
udvide valgfriheden af den ordinære studieordning på uddannelsen.  
Studienævnet drøftede problemstillingen, herunder muligheden for at tilføje moduler fra andre 
uddannelser som valgfag på økonomiuddannelsens ordinære studieordninger. Dette så der bliver 
mulighed for større grad af valgfrihed på uddannelsen og antallet af ansøgninger om individuelle 
studieordninger minimeres. Studienævnssekretariat bemærkede, at der bør være en 
opmærksomhed på, at der vil kunne være overlap i undervisningen ved valg af moduler fra 
forskellige uddannelser. 
De studerende spurgte supplerende ind til, om minimumsantallet vil kunne sænkes som følge af det 
lave antal studerende på uddannelsen. SNF opfordrede til, at studienævnet tager et møde med SL 
om problemstillingen snarest muligt. Herunder også muligheden for at drøfte tilføjelsen af valgfag fra 
HA og Cand.merc. til uddannelsens studieordninger. 
 
Spørgetime i Videregående makroøkonomi:  

https://moduler.aau.dk/course/2024-2025/BA%C3%98KO202318?lang=en-GB


Ingen undervisere dukkede op. De studerende måtte selv kontakte underviser, som ikke havde 
forberedt noget, da denne ikke kunne deltage, men opfordrede i stedet de studerende til at stille 
eventuelle spørgsmål på mail. Spørgetimen var skemalagt og de studerende fremmødt. SNF 
beklagede denne situation og tager ovenstående med tilbage til den ansvarlige underviser. 
 

Opfølgning (inkl. ansvarlig og evt. deadline) 

Ikke relevant. 
 
11. Punkter, jf. kvalitetsårshjulet og datoer for kommende studienævnsmøder: 

9. januar 2025: 

- Behandling af fagbeskrivelser for F25 
- Behandling af uddannelsesevaluering 
- Fastsættelse af nye datoer for studienævnsmøder i 2025 
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